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حذف دو تيم فوتبال پايتخت از ليگ 
قهرمانان آسيا به دليل مشكل مالكيتي و 
نداشتن مجوز حرفه اي، موضوعي نيست 
كه به ديروز و امروز مربوط باشد. اين دو 
تيم سال ها است كه تحت مالكيت وزارت 
ورزش قرار دارند و بحث انتقال مالكيت 
و به عبارتي خصوصي سازي آنها و در كل 
نداشتن مجوز حرفه اي سال ها است كه 
در شكل يك مشكل لاينحل باقي مانده 
است. اين بار اما به نظر نمي رسد كه اين 
گره به سادگي باز شود. كنفدراسيون 
فوتبال آسيا اين بار جدي تر از هميشه 
اين دو باشگاه را زير نظر گرفته و حذف 
شــدن آنها از ليگ قهرمانان آســيا از 

هميشه نزديك تر است. 
بامداد پنجشــنبه بــود كه خبري 
شوك آور، فوتبال ايران را در بر گرفت. 
ماجرا از اين قرار است كه كنفدراسيون 
فوتبال آسيا پس از بررسی اسناد مالی 
اســتقلال و پرســپوليس كه توسط 
يك شركت مستقل انجام شد، به اين 
باشگاه ها اعلام كرد اســناد مالی اين 
باشگاه ها مورد تاييد نيست و بنابراين 
مجوز حرفه ای اين باشگاه ها باطل شده 
است. اين تصميم در حالي گرفته شده 
كه مدتي قبل جلسه اي ميان مديران 
باشگاه هاي اســتقلال و پرسپوليس 
با شــهاب الدين عزيزي خادم رييس 
فدراســيون فوتبال برگزار شــده بود 
كه در خروجي آن رســما اعلام شــد 
مشكل صدور مجوز حرفه ای سرخ آبی ها 
برای فصل جديد ليگ قهرمانان آسيا 
حل شده است! بعد از اين جلسه حتي 
داريوش مصطفوی بــه عنوان رييس 
كميته استيناف صدور مجوز حرفه ای 

هم رســما اعلام كرد كه مشكلات اين 
باشــگاه ها برای صدور مجوز حرفه ای 
حل شــده اســت. او در اين باره گفته 
بــود:»AFC اختياراتی بــه كميته 
اســتيناف داده و امضای مــن را قبول 
دارند. آنها نمی توانند امضای من را قبول 
نداشته باشند. اگر به من اختيار دادند 
كه بايد امضای من را هم قبول داشــته 

باشند.« 
در هر حال كنفدراســيون فوتبال 
آسيا اين تصميم را گرفته و در نامه اي 
كه براي باشگاه ها فرســتاده با اشاره به 
نقض مدارك شان، فرصت استيناف پنج  
روزه اي را در اختيار نمايندگان ايران قرار 

داده كه در صورت تكميل مدارك يا ارائه 
دفاعي قابل قبول درباره مشكلات شان، 
مي توانند در ليگ قهرمانان آسيا بمانند. 
اما در غير اين صورت حذف استقلال و 
پرسپوليس و احتمالا گل گهر از ليگ 
قهرمانان آســيا، قطعــی خواهد بود. 
AFC در اين نامه به سه مشكل اصلي 
باشــگاه هاي ايراني تاكيد كرده است. 
بدهي به طلبــكاران داخلي و خارجي 
و پرونده هــاي اين باشــگاه ها در فيفا، 
كنفدراسيون فوتبال آســيا و دادگاه 
عالي ورزش، بدهي مالياتي بيش از 200 
ميليارد توماني استقلال و پرسپوليس 
و مالكيت مشــترك ســرخ آبي ها سه 

موردي هســتند كه AFC بــه آنها 
پرداخته است. درباره بدهي ها كه گويا 
باشگاه ها بايد تا 31 خرداد 1400 تمام 
پرداختي هاي شان را انجام مي دانند و 
تسويه هاي بعد از اين تاريخ مورد قبول 
كنفدراسيون آسيا نيست. تسويه بدهي 
مالياتي كلان هم طي پنج روز كار آساني 
نيست و داشتن مالكيت مشترك هم كه 
مشكل ديرينه اين دو باشگاه است. در اين 
ميان تنها گل گهر كه ظاهرا بدهي اش به 

اشخاص است، كار راحتي دارد. 
به اين ترتيب روز گذشــته جلسه 
اضطــراری كميته مجــوز حرفه ای 
باشگاه ها با حضور عزيزي خادم رييس 

فدراســيون فوتبال، مصطفی آجورلو 
مديرعامل باشگاه اســتقلال، مجيد 
صدری سرپرست باشگاه پرسپوليس، 
علی رغبتــی يكی از مديــران وزارت 
ورزش، ســعيد عباسی رييس كميته 
بدوی صدور مجوز حرفه ای و داريوش 
مصطفوی رييس كميته اســتيناف 
اين كميته و نماينده باشــگاه گل گهر 
برگزار شــد. مجيد صدری سرپرست 
مديرعاملی باشگاه پرسپوليس پس از 
اين جلسه اعلام كرد:»قرار شده است 
مدارك را تا دوشنبه ارسال كنيم و آقای 
مصطفوی هم ســخنگوی اين بحث 
باشد و از طرف باشــگاه های استقلال 
و پرسپوليس صحبت كند و نتيجه از 
سوی او اعلام شود.« داريوش مصطفوي 
هم از لزوم گفتگو با شيخ سلمان خبر 
داد:»قرار اســت خيلــی زود و قبل از 
روز دوشنبه وقتی بگيرند و جلسه ای 
با شــيخ ســلمان و كميته وضعيت 
بازيكنان، باشــگاه ها و صــدور مجوز 
حرفه ای در مقر AFC برگزار كنند تا 
با مسئولان AFC گفت وگو و صحبت 
شود. فدراسيون فوتبال و وزير ورزش 
بايد ملاقاتی با شيخ ســلمان داشته 
باشند و در مالزی با هم صحبت كنند.« 
گفت وگو با مسئولان AFC حتي اگر به 
توافق منجر شود، تنها يك مسكن موقت 
اســت و درد اصلي را باقي مي گذارد. 
مشــكلات دو تيم پايتخت مشكلات 
اساسي هستند و كنفدراسيون فوتبال 
آسيا هم تنها به دنبال اجراي قوانيني 
اســت كه براي حركت باشــگاه ها به 
سمت حرفه اي شدن وضع كرده است. 
فوتبال ايران تنها اســم حرفه اي گري 
را يدك مي كشــد و به نظر مي رســد 

مســئولان و مديران نيز اشتياقي به 
حركت در مسير حرفه اي شدن ندارند. 
داشــتن ســخت افزارهای لازم نظير 
ورزشگاه اختصاصی، داشتن آكادمی 
در تمام رده های سنی، مشخص بودن 
درآمدهای شناخته شده از فوتبال مانند 
حق پخش تلويزيونی، نداشتن بدهی و 
همين طور مثبت بودن تراز مالی باشگاه 
از الزامات كسب مجوز حرفه ای است. 
مواردي كه در فوتبــال ايران به ندرت 
ديده مي شــود. كنفدراسيون فوتبال 
آسيا هيچ جوره زير بار مالكيت همزمان 
دو باشگاه نمي رود اما سرخابي ها هم در 
چرخه خصوصي سازي گير كرده اند. 
مديران ورزش و فدراسيون فوتبال بايد 
براي بقا در ليگ قهرمانان آســيا چاره  
اساسي بينديشند. در غير اين صورت 
اگر اين بار هم تيم ها در اين مسابقات 
باقي بمانند، براي دور جديد رقابت ها 

اين زخم دوباره سر باز مي كند. 
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اتفاق روز

مســابقات وزنه برداري قهرماني جهان در 
آخرين روزهاي سال ميلادي به ميزباني تاشكند 
ازبكستان برگزار شــد و تيم ايران كه به دنبال 
يكي از سكوهاي اين مســابقات بود، توانست با 
كسب دو مدال طلا، سه نقره، سه برنز و مجموع 
548 امتياز عنوان نايب قهرمانــي را از آن خود 
كند. اين در حالی بود كه ازبكســتان ميزبان در 
جدول نهايی مدال ها با كســب پنج مدال طلا، 
پنج نقره و دو برنز قهرمان شد و تيم گرجستان 
نيز با سه طلا، چهار نقره و يك برنز در مكان سوم 
ايستاد. با وجود اينكه انتظار مي رفت پولادمردان 
ايران مدال هاي بيشتري را به دست بياورند اما 
شكسته شــدن 9 ركورد توسط چهار وزنه بردار 
مرد و ثبت آن در ســطح جهانــي اتفاق مهمي 
بود كه نمي تــوان ناديده اش گرفــت. از جمله 
اين نفرات، عليرضا يوســفی وزنه بردار دســته 
109+ كيلوگرم كشــورمان بود كه با مهار وزنه 
238 كيلوگرم در حركت دوضرب، ركورد جوانان 
جهان را به نام خود تغيير داد و به همين واسطه 
در گزارش فدراســيون جهاني هم جاي گرفت. 
درنهايت نتايج به دست آمده در ميدان جهاني 
متوليان وزنه برداري كشــور را متقاعد كرده كه 

با اعزام نفرات باتجربه و عنــوان دار مي توان در 
بازي هاي آسيايي موفق تر ظاهر شد و عملكرد 
بهتري داشت. موضوعي كه عليرضا بيرانوند دبير 
فدراسيون وزنه برداري به آن اشاره كرده است اما 
موضوع مهم اين است كه تكيه بر نفرات باتجربه 
و عنوان دار براي موفقيت در المپيك آســيايي 
كافي نيســت. وزنه برداري ايران كه سال هاي 
دور در عرصه قاره و جهان مدعي بود، چند سالي 
است كه حال خوشي ندارد و با مشكلات بسيار 
زيادي دســت و پنجه نرم مي كند. اگر بخواهيم 
تازه ترين موضوعات را مثال بزنيم، ملي پوشان 
در هميــن اردوي آخر براي مســابقات جهاني 
مشكلات بسيار زيادي داشتند كه بسيار پيش 

افتاده هستند. 
تــداركات خــوب در همــه ورزش هــا از 
اساسي ترين مســائل اســت. اما فراهم نبودن 
امكانات اوليه براي اعضــاي تيم ملي در اردوي 
جهاني اتفاق بسيار تلخي اســت كه نمي شود 
به ســادگي از كنار آن عبور كــرد. پيش از اين 
گلايه هاي وزنه برداران حــول محور وضعيت 
ميله و صفحه ها براي تمريــن بود اما حالا اينكه 
مدال آوران بعد از فتح سكوي جهاني از مشكلات 
تغذيه و نداشتن آب معدني در اردو گلايه كنند، 
يك فاجعه بزرگ است. فدراسيون وزنه برداري 

بارها گلايه هاي خود را از مســئولان عالي رتبه 
براي ميزان توجه به اين رشته مطرح كرده اند اما 
بسياري از مشكلات در دل خود اين نهاد است. 
اينكه تمام اعضای تيم مشكل تامين غذا داشتند 
اصلا زيبنده فدراســيون وزنه برداری نيست و 
فدراسيون بايد شرايط آسايش و آرامش را فراهم 
می كرد نه اينكه خود ملی پوشان به فكر تامين 
آب و غذای خود باشند. بنابراين اگر فدراسيون 
به دنبــال عملكرد بهتر در بازي هاي آســيايي 
مي گردد، بايد براي فراهــم كردن حداقل ها در 
اردوي ملي و البته آسايش و آرامش ملي پوشان و 
امكانات فكر اساسي كند. رقابت هاي وزنه برداري 
در بازي هاي آسيايي در هفت وزن المپيك توكيو 
برگزار مي شــود اما با توجه بــه اينكه برخلاف 
المپيك كشورها مي توانند در هر وزن دو نماينده 
داشته باشند، انتظار مي رود كه وزنه برداري ايران 
بتواند با دست پر از هانگژو برگردد. موضوعي كه 
همان طور كه اشاره شــد، ابتدا به فراهم بودن 
شرايط و امكانات كه بر عهده فدراسيون است، 

برمي گردد.
از طرف ديگر بحث المپيك هم در ميان است. 
در حالي كه اين رشــته بعد از فسادهاي بسيار و 
دوپينگ هاي فراوان مدت ها است خطر حذف 
از المپيك را حس مي كند و البته اين رشــته از 
ليســت بازي هاي المپيك 2028 هم درآمده، 
المپيك پاريس بســيار حائز اهميت است. بنا 
به اعلام فدراســيون بين المللــی وزنه برداری، 
ورزشــكاران اين رشــته در بازی های المپيك 

2024 پاريس در دسته های ۶1، ۷3، 89، 102 و 
به 102+ كيلوگرم به رقابت خواهند پرداخت. در 
بخش زنان نيز رقابت در پنج دسته 49، 59، ۷1، 
81 و به اضافه 81 كيلوگرم است. به اين ترتيب 
فدراسيون بايد از حالا برنامه ريزي هايش براي 
حضور قدرتمند در المپيــك پاريس را هم آغاز 
كند. اين وزن ها در حالي اعلام شــده كه باعث 
مي شود برخي وزنه برداران ايران را به فكر تغيير 

وزن بيندازد. 
وزنه برداران ايران پيــش از اين در وزن های 
89 و 102 كيلوگرم راحت تر به مدال می رسيدند 
و از اين رو گفته می شــود حضور ايــن دو وزن 
در المپيك به نفع ايران شــده است. در 102+ 
كيلوگرم هــم علي داوودي و عليرضا يوســفي 
نيازي به تغييــر وزن ندارند و تنهــا بايد روي 
افزايش ركورد تمركز كنند. در دســته ۷3 هم 
ايران فعاليت چنداني ندارد و به نظر مي رسد بايد 

در اوزان ديگر به دنبال سهميه باشد. همچنين 
مصطفي جوادي )81 كيلوگرم(، ايوب موسوي 
)9۶ كيلوگرم(، سهراب مرادي، كيانوش رستمي 
و رضا دهدار )9۶ كيلوگرم( كساني هستند كه 
اگر مي خواهند روي تختــه پاريس وزنه بزنند 
بايد تغيير وزن بدهند. وزنه برداران دسته 109 
كيلوگرم ايران اما جزو بدشــانس ها هستند. در 
ايــران نفراتی مانند علی هاشــمی، كيا قدمی، 
امير عزيزی كه در اين دســته فعاليت مي كنند 
با دو مشكل روبه رو هســتند. آنها اگر بخواهند 
به دسته 102 كيلوگرم بروند بايد وزن كم كنند 
كه مشكلات و آســيب ديدگي هاي خودش را 
دارد و اگر بخواهند به دســته 102+ كيلوگرم 
بروند، با وزني پر رقيب مواجه مي شــوند كه كار 
را براي شان سخت مي كند. بنابراين بايد ديد كه 
فدراسيون چه برنامه ريزي را براي المپيك 2024 

خواهد داشت. 
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جوانگرايي؛ دليل كاهش 
مرغوبيت مدال

مسابقات كاراته قهرماني آسيا در حالي به ميزباني 
قزاقستان به پايان رسيد كه كاروان كشورمان عنوان 
قهرماني مجموع رده هاي سني را به دست آورد. در 
اين ميان اما تيم كوميته بانوان كه فرحناز ارباب از 
هدف قهرماني اش صحبت كرده بود، نسبت به دوره 
قبل از نظر مرغوبيت مــدال عملكرد ضعيف تري 
داشــت. در اين دوره از مســابقات كوميته كاران 
دختر ايــران در رده هاي مختلف ســني موفق به 
كسب 14 مدال شدند. به اين ترتيب كه فاطمه زهرا 
سعيدآبادی )وزن 54- كيلوگرم نوجوانان(، سارينا 
فتحــی )59+ كيلوگــرم جوانــان(، فاطمه بداق 
)وزن 59- كيلوگرم(، آتوســا گلشــاد نژاد )وزن 
۶1- كيلوگرم(، مبينا حيدری )وزن ۶8- كيلوگرم 
اميد( مدال طلا، ستايش نادری )وزن 53- كيلوگرم 
جوانان(، آيدا خوشــبختی )وزن ۶8+ كيلوگرم( و 
مبينا حيدری )۶8- كيلوگرم( مدال نقره و شــهدا 
پور ســليمانی )وزن 5۷- نوجوانان(، يلدا بيرانوند 
)وزن 48- كيلوگرم جوانان(، زهرا بنيانی )وزن 55- 
كيلوگرم(، طراوت خاكسار )وزن 55- كيلوگرم(، 
ليلا برجعلی )وزن ۶8+ كيلوگــرم( و رزيتا عليپور 
)وزن ۶1- كيلوگرم( مدال برنز را به دست آوردند. 
با اين وجود اما كادر فني تيم ملي بانوان از عملكرد 
دختران راضي اســت. طبق اعــلام فرحناز ارباب 
ماموريتي كه فدراسيون به او داده ورود چهره هاي 
جوان به تركيب تيم ملي است و همين جوانگرايي 
باعث شــده كه مرغوبيت مدال ها نسبت به دوره 
پيش متفاوت باشــد. او همچنيــن تاكيد كرد كه 
قهرماني آسيا ميداني براي محك زدن تيم با هدف 
موفقيت در بازي هاي آسيايي است. ارباب معتقد 
است كاراته كاهايي كه وارد كوميته تيمي شدند با 
وجود سن پايين خوش درخشيدند و در آينده از آنها 
بسيار زياد خواهيم شنيد. مسيري كه قطعا در آن نياز 
به حمايت كامل و تمام قد فدراسيون وجود دارد. در 
همين مسابقات كاراته كايي به اسم مبينا حيدري 
توانســت هم در رده اميد و هم در رده بزرگسالان 
مدال آور باشــد. قطعا امثال او مي توانند با حمايت 

سكوهاي بزرگ تر را هم فتح كنند. 
    

 اولين سهميه اسكيت
 در بازي هاي جهاني

بر اساس اعلام فدراسيون جهانی اسكيت، محمد 
صالحی مرد طلايی اسكيت سرعت ايران توانست 
جواز حضور در بازی های جهانی 2022 بيرمنگام 
را كســب كند. او در چند ماه گذشته در مسابقات 
جهانی اسكيت سرعت در كلمبيا شركت كرده بود. 
روز گذشته فدراسيون جهانی اسكيت ليست افراد 
منتخب كه می توانند سهميه حضور در بازی های 
جهانی را كسب كنند منتشر كرد كه محمد صالحی 
از ايران در جمع منتخبين بود. در اين ليســت 1۶ 
نفر در ماده اسكيت ســرعت مسافت كوتاه حضور 
دارند. اين برای اولين بار در تاريخ اســكيت ايران 
است كه يك ورزشكار از كشورمان در اين رقابت ها 
حضور خواهد داشت. بازی های جهانی بيرمنگام 
مختص ورزش های غير المپيكی است كه از هشت 
تا 11 جــولای 2022 )1۷ تا 20 تير ماه 1401( در 

بيرمنگام ايالات متحده آمريكا برگزار خواهد شد. 

منهای فوتبال

نازنيندشتي

آرياطاري

از زماني كه ســردار آزمون پايش به ليگ 
روسيه باز شد و در مســابقات باشگاهي اين 
كشور درخشيد، بارها و بارها نامش به عنوان 
مهاجم مورد علاقه تيم هــاي اروپايي مطرح 
شد. خبر پيشنهادات زياد تيم ها براي جذب 
سردار اما به انتقال او منجر نشد. در اينكه سردار 
يك مهاجم تراز بالا اســت و اين شايستگي را 
دارد كه در بهترين تيم ها توپ بزند هيچ شكي 
نيســت. به خصوص او در بازي هاي ملي هم 
بسيار خوش درخشيده و سهم زيادي در آمار 
خوب تيم اسكوچيچ دارد و حالا هم به عنوان 
بازيكن سال روسيه انتخاب و معرفی شده است. 
بنابراين اينكه تيم هاي مختلف خواهان مهاجم 
زنيت باشند، دور از ذهن نيست. در همين راستا 
اسكاي اسپورتس خبر داده كه باشگاه نيوكاسل 
انگليس، به دنبال جذب آزمون است. اين تيم 
شرايط خوبي در ليگ برتر جزيره ندارد و در حال 
سقوط به چمپيونشيپ است و براي جلوگيري از 

اين اتفاق مي خواهد در نقل و انتقالات زمستاني 
با جذب بازيكنان مختلف تيمش را تقويت كند. 
اين تيم از زمانی كه توسط مالكان عربستانی 
خريداری شده است، با مجموعه ای از اسامی 
مطرح از سراسر اروپا در ارتباط بوده است؛ چراكه 
قدرت مالی لازم را برای خريد آنها دارد. اين در 
حالي است كه به اسكاي اسپورتس گفته شده 
بسياري از بازيكنان مد نظر اين باشگاه، تمايلي 
به حضور در نيوكاسل ندارند بيشتر مايل هستند 
در سال جام جهانی از بازی در ليگ دسته دوم 
خودداری كنند. سردار آزمون هم يكي از اين 
نفرات است كه اسكاي اسپورتس از او به عنوان 
بازيكن مدنظر نيوكاسل نام برده است. از سوي 
ديگر خبر ديگري درباره سردار وجود دارد و آن 
توافق او با باشگاه ليون فرانسه است. رسانه هاي 
فرانسوي طي هفته هاي گذشته خبر داده اند 
كه آزمون و باشــگاه ليون به توافق چهار ساله 
رسيده اند و پس از پايان قرارداد مهاجم ايراني 

با باشگاه زنيت در تابستان 2022، احتمالا او 
راهي اين كشور مي شود. در همين راستا وب 
سايت »فوتبال 3۶5« فرانسه خبر داد باشگاه 
المپيك ليون برای باز كردن يك جا برای سردار 
آزمون مهاجم ايرانی و همچنين تكميل منابع 
مالی خود در نظر دارد دو مهاجم خود را در نقل 
و انتقالات پيش رو به تيم های ديگری منتقل 
كند. اين رسانه در گزارش خود آورده است كه 
ليوني ها قصد دارند بعضي از عناصر تيم اصلي 
خود را خارج كنند. از جمله دادن دو مهاجم به 
تيم هاي ديگر. بر اساس اطلاعات نشريه اكيپ، از 
»موسی دمبله« و »اسلام سليمانی« دو مهاجم 
فعلی ليون خواسته شده است تا مقصد جديدی 
را پيدا كنند. اين تصميم برای خالی شدن يك 
سهميه و جذب سردار آزمون از يك سو و مسائل 
مالی باشگاه از ســوی ديگر گرفته شده است؛ 
چراكه المپيك ليون سومين فصل متوالی بدون 
حضور در ليگ قهرمانان اروپا را سپری كرد. در 
هر حال بايد صبر كرد و ديد كه درنهايت سردار 
آزمون بعد از پايان قراردادش سر از كدام كشور 

و كدام تيم درمي آورد. 
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